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How	
  combining	
  with	
  other	
  sounds	
  affects	
  
pronunciation	
  of	
  consonants	
  

	
   The	
  Phonological	
  rules	
  determine	
  the	
  way	
  in	
  which	
  the	
  consonants	
  should	
  be	
  
pronounced	
  depending	
  on	
  the	
  combina'on	
  with	
  other	
  consonants.	
  	
  
	
  
What	
  do	
  we	
  mean	
  by	
  Phonological	
  rules?	
  	
  
The	
  changes	
  that	
  are	
  determined	
  by	
  the	
  rules	
  of	
  the	
  language.	
  	
  
	
  
What	
  do	
  the	
  phonological	
  rules	
  tell	
  us?	
  
•  what	
  sounds	
  can	
  occur	
  in	
  which	
  posi'ons.	
  	
  
•  What	
  sounds	
  can	
  combine	
  with	
  what	
  other	
  sounds	
  
•  How	
  the	
  sounds	
  are	
  pronounced	
  when	
  they	
  combine	
  with	
  other	
  sounds.	
  	
  
	
  	
  



How	
  combining	
  with	
  other	
  sounds	
  affects	
  
pronunciation	
  of	
  consonants	
  

	
  
What	
  are	
  the	
  phonological	
  rules	
  of	
  English?	
  	
  
1.   All	
  the	
  consonants	
  can	
  occur	
  in	
  all	
  posi2ons:	
  ini2al,	
  middle	
  and	
  final	
  except	
  /ʒ/	
  and	
  /ŋ/	
  which	
  

cannot	
  be	
  found	
  in	
  the	
  ini2al	
  posi2on.	
  	
  
E.g.	
  	
  Angle	
  /æŋɡəl/,	
  sing	
  /sɪŋ/	
  	
  
	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  pleasure	
  /plʌʒɜ/	
  ,	
  garage	
  /gərɑʒ/	
  
	
  
2.	
  	
  	
  The	
  pronuncia2on	
  of	
  some	
  sounds	
  differs	
  depending	
  on	
  the	
  posi2on	
  in	
  which	
  they	
  occur.	
  	
  	
  
•  The	
  voiceless	
  plosives	
  /p/,	
  /t/,	
  and	
  /k/	
  are	
  aspirated	
  when	
  occur	
  in	
  the	
  ini'al,	
  but	
  the	
  voiced	
  

plosives	
  /b/,	
  /d/,	
  and	
  /g/	
  are	
  not.	
  
E.g.	
  pack	
  /pæk/,	
  back	
  /bæk/	
  
	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  'n	
  /tɪn/,	
  din	
  /dɪn/	
  
	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  cap	
  /kæp/	
  ,	
  gap	
  /gæp/	
  
•  There	
  is	
  no	
  aspira'on	
  in	
  middle	
  and	
  final	
  posi'ons	
  even	
  with	
  voiceless	
  plosives.	
  	
  
E.g.	
  copy	
  /kɑpi/	
  ,	
  city	
  /sɪti/,	
  skinny	
  /skɪni/	
  
•  The	
  plosives	
  are	
  not	
  released	
  in	
  the	
  final	
  posi'on.	
  	
  
E.g.	
  lip	
  /lɪp/,	
  meet	
  /miːt/,	
  food	
  /fuːd/	
  
•  It	
  is	
  some'mes	
  difficult	
  to	
  differen'ate	
  between	
  the	
  final	
  consonants	
  when	
  plosives	
  occur	
  in	
  the	
  

final	
  posi'on.	
  	
  	
  
E.g.	
  seat	
  /siːt/	
  and	
  seed	
  /siːd/	
  



How	
  combining	
  with	
  other	
  sounds	
  affects	
  
pronunciation	
  of	
  consonants	
  

	
  
What	
  are	
  the	
  phonological	
  rules	
  of	
  English?	
  	
  
3.   The	
  pronuncia2on	
  of	
  the	
  plural	
  suffix	
  –s	
  /	
  -­‐es	
  or	
  the	
  marker	
  of	
  the	
  third	
  person	
  singular	
  verb	
  

in	
  the	
  present	
  tense	
  depends	
  on	
  the	
  final	
  sound.	
  	
  
•  If	
  it	
  is	
  a	
  voiceless	
  consonant	
  other	
  than	
  /s/,	
  /ʃ/,	
  and	
  /tʃ/	
  the	
  suffix	
  –s	
  or	
  –es	
  	
  is	
  pronounced	
  as	
  /s/.	
  
E.g.	
  books	
  /bʊks/,	
  eats	
  /iːts/,	
  laughs	
  /læfs/	
  
•  If	
  it	
  is	
  a	
  voiced	
  consonant	
  other	
  than	
  /z/,	
  /ʒ/,	
  and	
  /dʒ/	
  the	
  suffix	
  –s	
  or	
  –es	
  	
  is	
  pronounced	
  as	
  /z/	
  
E.g.	
  bags	
  /bægz/,	
  bills	
  /bɪlz/,	
  saves	
  /seɪvz/	
  
•  If	
  it	
  is	
  /s/,	
  /ʃ/,	
  /tʃ/,	
  /z/,	
  /ʒ/,	
  or	
  /dʒ/	
  the	
  suffix	
  –s	
  or	
  –es	
  	
  is	
  pronounced	
  as	
  /ɪz/	
  
E.g.	
  catches	
  /kætʃɪz/,	
  pushes	
  /pʊʃɪz/,	
  judges	
  /dʒʌdʒɪz/	
  
	
  
4.   The	
  pronuncia2on	
  of	
  the	
  past	
  tense	
  suffix	
  –d	
  or	
  –ed	
  depends	
  on	
  the	
  final	
  sound.	
  	
  
•  If	
  it	
  is	
  a	
  voiceless	
  consonant	
  other	
  than	
  /t/	
  the	
  suffix	
  –d	
  or	
  –ed	
  	
  is	
  pronounced	
  as	
  /t/	
  
E.g.	
  grouped	
  /gruːpt/,	
  laughed	
  /læft/,	
  pushed	
  /pʊʃt/	
  
•  If	
  it	
  is	
  a	
  voiced	
  consonant	
  other	
  than	
  /d/	
  the	
  suffix	
  –d	
  or	
  –ed	
  	
  is	
  pronounced	
  as	
  /d/	
  
E.g.	
  loved	
  /lʌvd/,	
  robbed	
  /rɑbd/,	
  called	
  /kɒld/	
  
•  If	
  it	
  is	
  /t/	
  or	
  /d/	
  the	
  suffix	
  –d	
  or	
  –ed	
  	
  is	
  pronounced	
  as	
  /ɪd/	
  
E.g.	
  shouted	
  /ʃaʊtɪd/,	
  pleaded	
  /pliːdɪd/	
  
	
  
	
  

	
  



How	
  grammar	
  affects	
  the	
  pronunciation	
  
of	
  consonants	
  

	
  When	
  nouns	
  end	
  in	
  a	
  voiceless	
  frica2ve	
  such	
  as	
  /s/,	
  /θ/	
  or	
  /f/	
  the	
  verbs	
  will	
  end	
  with	
  voiced	
  
frica2ves	
  such	
  as	
  /z/,	
  /ð/	
  or	
  /v/.	
  So	
  it	
  differs	
  whether	
  they	
  are	
  nouns	
  or	
  verbs	
  in	
  the	
  
pronuncia2on	
  of	
  the	
  final	
  consonant.	
  	
  
E.g.	
  	
  
Use	
  è	
  /juːs/	
  (n),	
  /juːz/	
  (v)	
  
Excuse	
  è	
  /ɪkskjuːs/	
  (n),	
  /ɪkskjuːz/	
  (v)	
  	
  
Breath	
  è	
  /briːθ/	
  (n),	
  /briːð/	
  (v)	
  
Mouth	
  è	
  /maʊθ/	
  (n),	
  /maʊð/	
  (v)	
  
Safe	
  è	
  /saɪf/	
  (n),	
  /seɪv/	
  (v)	
  
Proof	
  è	
  /pruːf/	
  (n),	
  /pruːv/	
  (v)	
  
	
  



How	
  spelling	
  affects	
  the	
  pronunciation	
  of	
  
consonants	
  

	
  
1-­‐	
  There	
  are	
  some	
  leRers	
  in	
  English	
  that	
  have	
  different	
  pronuncia2on	
  depending	
  on	
  the	
  spelling.	
  
These	
  leRers	
  are	
  C,	
  G,	
  Q,	
  X,	
  N,	
  and	
  S.	
  	
  
(C)	
  
It	
  is	
  pronounced	
  /s/	
  when	
  it	
  occurs	
  before	
  the	
  leaer	
  E,	
  I,	
  or	
  Y.	
  Otherwise	
  it	
  is	
  pronounced	
  /k/.	
  	
  
E.g.	
  Cell	
  /sel/,	
  City	
  /sɪ'/,	
  Cycle	
  /saɪkɘl/	
  	
  
	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  Cream	
  /kriːm/,	
  Climb	
  /klaɪm/,	
  credit	
  /krɪdɪt/	
  	
  
	
  
(G)	
  
It	
  is	
  pronounced	
  /dʒ/	
  when	
  it	
  occurs	
  before	
  the	
  leaer	
  E,	
  I,	
  or	
  Y.	
  Otherwise	
  it	
  is	
  pronounced	
  /g/.	
  	
  
E.g.	
  Gender	
  /dʒendɜ/,	
  Gin	
  /dʒɪn/,	
  Gym	
  /dʒɪm/	
  	
  
	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  Guide	
  /gaɪd/,	
  Google	
  /guːgɘl/,	
  Good	
  /gʊd/	
  	
  
	
  
(Q)	
  	
  
Usually	
  it	
  combines	
  with	
  U	
  and	
  is	
  pronounced	
  /kw/	
  ager	
  A,	
  E,	
  I	
  and	
  O	
  
E.g.	
  queen	
  /kwiːn/,	
  equal	
  /iːkwɘl/	
  	
  
However	
  some'mes	
  it	
  combines	
  with	
  U	
  but	
  is	
  pronounced	
  /k/,	
  especially	
  in	
  words	
  of	
  foreign	
  origin	
  
E.g.	
  an'que	
  /ɘn'ːk/,	
  mosquito	
  /mʊskiːtʊ/	
  
	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  
	
  
	
  



How	
  spelling	
  affects	
  the	
  pronunciation	
  of	
  
consonants	
  

	
  
(X)	
  
It	
  is	
  pronounced	
  /ks/	
  in	
  middle	
  and	
  final	
  posi'ons.	
  	
  
E.g.	
  box	
  /bʊks/,	
  text	
  /tekst/,	
  extra	
  /ɪkstra/	
  
It	
  is	
  pronounced	
  /gz/	
  when	
  it	
  occurs	
  between	
  two	
  vowels	
  	
  
E.g.	
  exact	
  /egzækt/,	
  exult	
  /egzʌlt/	
  
It	
  is	
  pronounced	
  /z/	
  when	
  it	
  occurs	
  in	
  the	
  ini'al	
  posi'on	
  
E.g.	
  xerox	
  /ziːrʊks/,	
  xenon	
  /ziːnʊn/	
  
	
  	
  	
  	
  
(N)	
  
It	
  is	
  pronounced	
  /n/	
  in	
  ini'al,	
  middle,	
  and	
  final	
  posi'ons	
  except	
  when	
  it	
  is	
  followed	
  by	
  /g/	
  or	
  /k/	
  
where	
  it	
  is	
  pronounced	
  /ŋ/	
  	
  
E.g.	
  sing	
  /sɪŋ/,	
  think	
  /θɪŋk/	
  
	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  
(S)	
  	
  
It	
  has	
  four	
  different	
  pronuncia'on;	
  /s/,	
  /z/,	
  /ʃ/,	
  and	
  /ʒ/	
  
E.g.	
  /s/	
  è	
  soon	
  /suːn/	
  	
  
	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  /z/	
  è	
  please	
  /pliːz/	
  
	
  	
  	
  	
  	
  	
  /ʃ/	
  è	
  insure	
  /ɪnʃuːr/	
  (When	
  –SURE,	
  or	
  _SION	
  follows	
  a	
  consonant	
  leaer	
  such	
  as	
  N,	
  S,	
  or	
  L)	
  
	
  	
  	
  	
  	
  /ʒ/	
  è	
  vision	
  /vɪʒɪn/	
  (When	
  –SURE,	
  -­‐SION,	
  or	
  SUAL	
  follows	
  a	
  vowel)	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  
	
  
	
  



How	
  spelling	
  affects	
  the	
  pronunciation	
  of	
  
consonants	
  

	
  

2-­‐	
  There	
  are	
  a	
  few	
  consonant	
  leRer	
  sequences	
  that	
  are	
  pronounced	
  differently.	
  These	
  are	
  CH,	
  GH,	
  and	
  
TH.	
  These	
  sequences,	
  which	
  consist	
  of	
  a	
  pair	
  of	
  leRers	
  that	
  represent	
  a	
  single	
  sound	
  is	
  called	
  digraphs.	
  	
  	
  
(CH)	
  
It	
  is	
  some'mes	
  pronounced	
  /tʃ/	
  	
  
E.g.	
  chat	
  /tʃæt/,	
  each	
  /iːtʃ/	
  
Other	
  'mes	
  it	
  is	
  pronounced	
  /k/	
  	
  
E.g.	
  technical	
  /teknɪkɘl/,	
  character	
  /kærɘktɜ/	
  
In	
  words	
  of	
  French	
  origin	
  it	
  is	
  pronounced	
  /ʃ/	
  	
  
E.g.	
  machine	
  /mɘʃiːn/	
  
	
  
(GH)	
  
It	
  is	
  pronounced	
  /g/	
  when	
  it	
  occurs	
  in	
  the	
  ini'al	
  posi'on	
  	
  
E.g.	
  Ghana	
  /gænɘ/,	
  ghee	
  /giː/	
  	
  
It	
  is	
  pronounced	
  /f/	
  when	
  it	
  occurs	
  in	
  the	
  final	
  posi'on	
  
E.g.	
  laugh	
  //læf/,	
  rough	
  /rʌf/	
  
It	
  is	
  silent	
  in	
  words	
  like:	
  	
  
Light	
  /laɪt/,	
  through	
  /θruː/	
  
	
  
(TH)	
  	
  
It	
  is	
  pronounced	
  /θ/	
  in	
  words	
  like:	
  thank	
  /θæŋk/	
  	
  
It	
  is	
  pronounced	
  /ð/	
  in	
  words	
  like:	
  than	
  /ðæn/	
  	
  
It	
  is	
  pronounced	
  /t/	
  in	
  names	
  like:	
  Thompson	
  /tʌmpsʊn/	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  
	
  
	
  



How	
  spelling	
  affects	
  the	
  pronunciation	
  of	
  
consonants	
  

	
  
3-­‐	
  There	
  are	
  some	
  consonant	
  leRers	
  that	
  are	
  not	
  pronounced	
  and	
  called	
  silent	
  leRer.	
  These	
  occur	
  
ini2ally,	
  medially,	
  and	
  finally.	
  	
  
•  Ini2al	
  posi2on	
  
When	
  a	
  consonant	
  leaer	
  occurs	
  immediately	
  before	
  N,	
  it	
  is	
  not	
  pronounced.	
  	
  
E.g.	
  Knee	
  /niː/,	
  gnat	
  /næt/	
  
When	
  words	
  begin	
  with	
  PS,	
  P	
  is	
  silent	
  
E.g.	
  psyche	
  /saɪk/,	
  psychology	
  /saɪkʌlɘdʒi/	
  
When	
  words	
  begin	
  with	
  WR,	
  W	
  is	
  silent	
  
E.g.	
  write	
  /raɪt/,	
  wrap	
  /ræp/	
  
	
  
•  Middle	
  posi2on	
  
When	
  L	
  occurs	
  ager	
  A	
  and	
  immediately	
  before	
  F,	
  V,	
  K,	
  or	
  M	
  it	
  is	
  silent	
  
E.g.	
  half	
  /hɑːf/,	
  talk	
  /tɒk/	
  	
  
L	
  is	
  silent	
  in	
  the	
  model	
  verbs	
  
E.g.	
  should	
  /ʃʊd/,	
  could	
  /kʊd/	
  
When	
  G	
  occurs	
  ager	
  a	
  vowel	
  and	
  immediately	
  before	
  M	
  or	
  N	
  it	
  is	
  silent.	
  	
  
E.g.	
  design	
  /dizaɪn/,	
  paradigm	
  /pɘrɘdaɪm/	
  	
  
When	
  T	
  occurs	
  ager	
  F	
  or	
  S	
  and	
  before	
  –EN	
  or	
  –LE,	
  it	
  is	
  silent	
  
E.g.	
  ogen	
  /ɒfɪn/	
  ,	
  listen	
  /lɪsɪn/	
  
	
  
•  Final	
  posi2on	
  
When	
  B	
  or	
  N	
  occurs	
  in	
  the	
  final	
  posi'on	
  ager	
  M,	
  it	
  is	
  silent	
  	
  
E.g.	
  climb	
  /klaɪm/,	
  damn	
  /dæm/	
  
	
  



This	
  is	
  all	
  for	
  today	
  	
  

	
  

	
  

SEE	
  YOU	
  NEXT	
  WEEK	
  J	
  


